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Zápis č. 11 

ze zasedání Výboru pro zdravotnictví 

Zastupitelstva Olomouckého kraje 

ze dne 5. 6. 2019 

Přítomni: Nepřítomni: 

MUDr. Michael Fischer Mgr. Milan Feranec 

MUDr. Jiří Černý  

Gabriela Jančíková  

Jiří Jelínek Omluveni: 

Ing. Ludevít Kadák MUDr. Milan Brázdil 

Hana Kaštilová Tesařová  

PaedDr. Jiří Kremla  

MUDr. Ivo Mareš, MBA  

Eva Moudrá Hosté: 

Alena Pagáčová Jan Zatloukal 

MUDr. Irena Pachtová MUDr. Marie Marsová, MBA 

Jiří Pospíšil, DiS. Ing. Bohuslav Kolář, MBA 

Bc. Drahomír Sigmund  

MUDr. Ivan Sumara  

MUDr. Vítězslav Vavroušek, MBA, MPH  

MUDr. Radan Volnohradský  

Miroslav Vysloužil  

Program: 

1. Úvod 

2. Kontrola plnění předchozích usnesení výboru 

3. Seznámení s aktuálními usneseními Zastupitelstva Olomouckého kraje v oblasti 
zdravotnictví  

4. Problematika Středomoravské nemocniční a.s. 

5. Různé 

 

 



 

Strana 2 (celkem 6) 

Zápis: 

1. Úvod 

Předseda výboru MUDr. Fischer zahájil zasedání výboru pro zdravotnictví (dále také 
jen „zdravotní výbor“) a přivítal všechny jeho členy a přítomné hosty. 

MUDr. Fischer navrhl změnu pořadí bodů v navrženém programu, a to nejprve 
provést kontrolu předchozích usnesení výboru, potom seznámení s aktuálními 
usneseními zastupitelstva, jiné návrhy na změnu nebo doplnění programu nebyly 
předloženy.  

Zdravotní výbor usnesením schválil upravený program svého dnešního zasedání. 

 

2. Kontrola plnění předchozích usnesení výboru 

MUDr. Fischer uvedl, že na minulém zasedání zdravotní výbor projednával 
problematiku  Péče o ohrožené děti v Olomouckém kraji – aktuální situaci a možnosti 
dalšího vývoje. Výbor vzal na vědomí informace o Dětském centru Ostrůvek 
a možném vývoji v úpravě služeb poskytovaných zdravotně a sociálně ohroženým 
dětem. Výbor doporučil usilovat o zachování služeb dětského centra, které jsou 
poskytovány pro Olomoucký i Zlínský kraj, ve stávajícím spektru s využitím nových 
trendů.  

Na základě tohoto usnesení zaslal hejtman Okleštěk ministru zdravotnictví 
Vojtěchovi dopis, v němž mimo jiné navrhl, aby do pracovního týmu, který bude 
sestaven, aby se zabýval dalším směřováním dětských omovů pro děti do tří let, byla 
nominována ředitelka Dětském centru Ostrůvek Ing. Marie Fickerová, MBA. Ministr 
na tento návrh regoval svým dopisem, kde s nominací Ing. Fickerové souhlasil. 

Dále zdravotní výbor na svém minulém zasedání schválil složení hodnotících komisí 
pro dotační programy Olomouckého kraje v roce 2019 na úseku zdravotnictví. 

Zdravotní výbor usnesením vzal na vědomí informaci o plnění usnesení z minulého 
zasedání zdravotního výboru. 

 

3. Seznámení s aktuálními usneseními Zastupitelstva Olomouckého kraje 
v oblasti zdravotnictví  

Tajemník výboru informoval o usneseních Zastupitelstva Olomouckého kraje ze dne 
25. 2. 2019 a ze dne 29. 4. 2019, která se přímo týkají zdravotnictví.  

Na svém zasedání 25. 2. 2019 zastupitelstvo schválilo vzalo na vědomí Zprávu o 
plnění Zdravotně-preventivního programu v Olomouckém kraji v roce 2018 
a schválilo realizaci Zdravotně-preventivního programu v Olomouckém kraji v roce 
2019 a poskytnutí daru Krajské hygienické stanici Olomouckého kraje ve výši 300 tis. 
Kč na realizaci projektů v rámci tohoto programu.  

Zastupitelstvo dále schválilo pověření službou obecného hospodářského zájmu pro 
Středomoravskou nemocniční a.s. v souvislosti s projektem výstavby nového 
interního pavilonu ve šternberské nemocnici. 

Zastupitelstvo také schválilo Strategický protidrogový plán Olomouckého kraje na 
období 2019 –2022. 

Zastupitelstvo schválilo pravidla dotačního programu Olomouckého kraje Program na 
podporu poskytovatelů paliativní péče v roce 2019 a pravidla dotačního programu 
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Olomouckého kraje Program pro oblast protidrogové prevence v roce 2019. 

Na zasedání 29. 4. 2019 zastupitelstvo schválilo poskytnutí individuální dotace 
žadateli Ambulantní služby spol. s r.o. ve výši 5 mil. Kč na projekt „Zlepšení tepelně 
izolačních vlastností objektu jesenické polikliniky – výměna oken“. 

Dále zastupitelstvo schválilo schválilo poskytnutí dotací příjemcům v dotačním titulu 2 
(Podpora významných aktivit v oblasti zdravotnictví) v rámci dotačního programu 
Program na podporu zdraví a zdravého životního stylu v roce 2019. Zároveň 
schválilo převod nedočerpaných prostředků ve výši 460 000 Kč do dotačního 
programu Program pro vzdělávání ve zdravotnictví v roce 2019. 

Zastupitelstvo schválilo pravidla dotačního programu kraje Program pro vzdělávání 
ve zdravotnictví v roce 2019 a uložilo vyhlásit uvedený dotační program. Zároveň 
schválilo navýšit původně alokovanou částky pro tento dotační program ve výši 900 
tis. Kč o 460 tis. Kč. 

MUDr. Fischer uvedl, že z rodinných důvodů se neúčastnil celého zasedání 
zastupitelstva 29. 4. 2019 a zaujalo ho  schválení dotace pro Ambulantní služby 
v Jeseníku, proč je tento subjekt podporován, jaký je vztah této záležitosti ke 
službám poskytovaným v Jesenické nemocnici. 

MUDr. Černý doplnil, že projednávaný bod byl značně kontroverzní, podporuje se 
zde i komerční činnost. MUDr. Vavroušek poznamenal, že činnost Ambulantních 
služeb nesouvisí s nemocnicí, spektrum služeb nemocnice se nemění. Paní  
Jančíková připomněla, že byly snahy, aby krajské dotace byly v maximální míře 
poskytovány v rámci dotačních programů a ne jako individuální a že se prosazoval 
princip spoluúčasti příjemce dotace, což zde schází. 

Zdravotní výbor svým usnesením vzal na vědomí usnesení Zastupitelstva 
Olomouckého kraje od minulého zasedání zdravotního výboru. 

  

4. Problematika Středomoravské nemocniční a.s. 

MUDr. Fischer předeslal k hlavní tématu dnešního zasedání, že spolupráce 
Olomouckého kraje a  Středomoravská nemocniční a. s. je ku prospěchu občanů 
i regionu, krátce informoval o zásadách fungování nemocnic v Prostějově, Přerově 
a Šternberku – budovy a pozemnky v nemocnicích patří kraji, který je pronajímá  
Středomoravské nemocniční a. s., movitý majetek (vybavení, přístroje) je vložen 
do majetku Nemocnice Olomouckého kraje, a.s., která nemocnice jako celek 
pronajímá  Středomoravské nemocniční a. s. Snahou Olompouckého kraje i 
Středomoravské nemocniční a. s. je férově spolupracovat za účelem zajištění 
zdravotní péče v regionu. MUDr. Fischer požádal MUDr. Marsovou, aby přednesla 
svou prezentaci. 

MUDr. Marsová poděkovala za pozvání na zasedání zdravotního výboru, s mnohými 
jeho členy je Středomoravská nemocniční a. s. (SMN) v kontaktu. SMN se ve 
spolupráci s Olomouckým krajem usiluje o poskytování kvalitní zdravotní péče, ikdyž 
nezastírá, že jsou těžkosti, zejména v oblasti personální. Za posledních 12 let se 
zvýšil počet zdravotnických pracovníků v SMN o 25 % v důsledku nových odborností 
a rozšíření ambulantní i lůžkové péče. Zdravotnický personál je problém aktuálně 
v souvislosti s průměrným věkem lékařů, hlavně v odbornostech všeobecné praktické 
lékařství a praktické lékařství pro děti a dorost. Na dětské oddělení šternberské 
nemocnice se v této chvíle obracejí rodiče, kteří nemohou najít ambulantního lékaře 
pro dítě. 

SMN provozuje nemocnice v Prostějově, Přerově a Šternberku. Tyto nemocnice jsou 
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různé velikosti. Celkem má SMN 25 oddělení lůžkové péče. V loňském roce SMN 
poskytla 46 120 hospitalizací, 568 400 ambulantních vyšetření, 14 900 operací, 
proběhlo 2 800 porodů. Poskytnutá péče zahrnula 275 000 ošetřovacích dnů, 
průměrná ošetřovací doba je 5,9 dne. Nemocnice řídí 5členné představenstvo, 
předsedou je MUDr. Marsová, místopředsedou MUDr. Ševčík a členy jsou MUDr. 
Vavroušek, Ing. Drábek a Ing. Bučková. Zásadní investice proběhly v posledních 
letech zejména v přerovské nemocnici. 

Nemocnice v Prostějově (NPV) má 420 akutních lůžek a 80 lůžek následné péče. Na 
interním oddělení NPV probíhá např. implantace kardiostimulátorů; dále zde působí 
chirurgické oddělení; na gynekologicko-porodnickém oddělení se provádí náročná 
laparoskopická operativa a ročně se zde narodí cca 850 dětí; ortopedicko – 
traumatologické oddělení zajišťuje náhrady kyčelních, kolenních a ramenních kloubů; 
infekční oddělení (jediné v Olomouckém kraji) je výukovým pracovištěm Lékařské 
fakulty University Palackého; na dětském oddělení NPV na jednotce následné 
intenzivní péče zde zajišťují péči pacientům s nutností umělé plicní ventilace. Iktové 
centrum NPV zajišťuje komplexní péči o pacienty s cévní mozkovou příhodou. V NPV 
je v provozu centrum léčebné rehabilitace, které vyniká především moderním 
ergodiagnostickým a ergoterapeutickým pracovištěm. 

V Nemocnici v Přerově (NPR) je 290 akutních lůžek a 90 lůžek následné péče. Na 
interním oddělení NPR se provádí mimo jiné implantace kardiostimulátorů 
a specializovaná kardiologická vyšetření; na zdejším chirurgickém oddělení se rozvíjí 
laparoskopické operační techniky zejména v oblasti léčby kýl a onemocnění tlustého 
střeva; urologické oddělení NPR se zaměřuje na endoskopickou léčbu vybraných 
onemocnění a rozvijí laparoskopické techniky operací ledvin, gynekologicko–
porodnické oddělení zajišťuje mj. i urogynekologickou operativu, ročně se zde narodí 
800 dětí; Ortopedické oddělení NPR provádí náhrady kloubů (kyčelních, kolenních, 
ramenních, ale i malých kloubů), vyniká svým komplexním artroskopickým 
programem a dětskou ortopedií se zaměřením na operační řešení vrozených vad. 
Radiodiagnostické oddělení NPR od roku 2017 zahájilo provoz na přístroji 
magnetické rezonance, oddělení je kompletně rekonstruováno a digitalizováno. 
V NPR funguje oddělení dlouhodobé intenzivní péče, které zajišťuje následnou 
intenzivní péči nemocným s potřebou dlouhodobé podpory životních funkcí 
(průměrně 10 pacientů). Po uzavření onkologické ambulance jiného poskytovatele 
v roce 2017 se podařilo otevřít ambulanci v nemocnici včetně stacionáře pro 
chemoterapii. 

V Nemocnici ve Šternberku (NŠt) se nachází 190 aktních lůžek a 35 lůžek následné 
péče. Nosné obory jsou na gynekologicko-porodnickém oddělení (počet porodů 
vyšší jak 1000 ročně, jde o vyhledávanou porodnici pro okres Olomouc); dětské 
a novorozenecké oddělení se mimo jiné věnuje péči o novorozence s porodem od 34 
týdne těhotenství; chirurgicko-traumatologické oddělení funguje i pro spádovou 
oblast Bruntál, Rýmařov, Uničov, Litovel, a je zde akreditované pracoviště 
traumatologie; interní oddělení poskytuje také péči kardiologickou, angiologickou 
a diabetologickou. V nemocnici je plánována výstavba nového interního pavilonu.  

Jako výhody SMN lze zmínit zavedené systémy řízení kvality (SAK), vyhovující stav 
budov i přístrojového vybavení, akreditovaná pracoviště pro postgraduální výuku 
lékařů, dostatečná lůžková kapacita, dostupnost komplexního laboratorního 
komplementu, vlastní CT, MR, oddělení nukleární medicíny, spolupráce mezi 
nemocnicemi SMN, velmi dobrá spolupráce s Olomouckým krajem. 

Problémy SMN souvisejí zejména s personálem. Je nedostatek erudovaných lékařů 
některých odborností a nepříznivá věková struktura lékařů, nedostatek všeobecných 
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sester, sanitářů, ošetřovatelů. Personál v pohotovostních službách je přetěžován, 
a to už od odpoledních hodin v ambulancích lékařské pohotovostní služby, interny, 
neurologie, chirurgie, traumatologie. Mnozí praktičtí lekaři nejsou ochotni účastnit se 
pohotovostních služeb. VZP předložila požadavek na restrukturalizaci lůžkového 
fondu v NŠt (spojit interní a neurologické oddělení ve společný lůžkový fond). 

Mezi novými záměry SMN lze uvést: projekt paliativní lůžková péče + rozvoj 
následné péče NPV, onkologická ambulance NPR, rozvoj novorozeneckého oddělení 
NŠt, výuková pracoviště pro studenty Lékařské fakulty Univerzity Palackého 
Olomouc (i Masarykovy univerzity Brno), elektronické vedení zdravotnické 
dokumentace, zjednodušení ošetřovatelské dokumentace, zlepšení kvality 
poskytované péče NŠt v souvislosti s výstavbou nového pavilonu interny. 

SMN pečuje o své zaměstnance. Má nastaven proces nástupu zaměstnanců do 
pracovního poměru (povinná vstupní školení, setkání s managementem společnosti 
a nemocnice), poskytuje stipendijní programy (pro lékaře i nelékařské zdravotnické 
profese) a náborové příspěvky (pro vybrané kategorie zaměstnanců a vybraná 
oddělení), má sociální program (bezúročná půjčka, nevratná soc. výpomoc, sociální 
výpomoc na náklady právního zastoupení). Součástí péče o zaměstnance je také 
podpora zaměstnanců s dětmi (příspěvek na tábor, příměstské tábory, jesle, školka, 
miniškolka), pořádání společenských a sportovních akcí (dotovaná kulturní 
představení, permanentní vstupenky na hokej a organizace dalších sportovních 
aktivit, divadelní představení), podpora zdraví zaměstnanců. 

V rámci péče o pacienty SMN podporuje i dobrovolnické aktivity. 

V neposlední řadě lze zmínit preventivní programy SMN pro veřejnost zaměřené proti 
vytipovaným onemocněním, zdravotní klauni, kurzy kardiopulmonální resuscitace 
veřejnost, dny zdraví ve firmách, zdravotnický dozor na půlmaraton. 

MUDr. Fischer poděkoval za vyčerpávající informace, sdělil, že od roku 2003, kdy 
kraj převzal nemocnice, došlo k významnému posunu díky spolupráci se SMN 
a vyzval k diskusi. 

MUDr. Vavroušek upozornil na aktuální velký problém zajištění lékařské 
pohotovostní služby (LPS), který souvisí s několika příčinami, mimo jiné průměrný 
věk lékařů a jejich obecný úbytek. Časem bude hrozit, ne že by nemocnice nechtěly 
zabezpečovat LPS, ale nebudou schopny ji zajistit. MUDr. Fischer reagoval, že LPS 
je dlouhodobý problém, zákon sice stanoví povinnost lékařů sloužit, ale není řešena 
výše úplaty a další podrobnosti. Urgentní příjmy nemocnic jsou zaplavovány 
pacienty, kteříé by měli být léčeni běžně v ambulancích všeobecných praktických 
lékařů. 

Paní Jančíková poukázala na nedostatek všeobecných sester, konkrétně třeba 
otevření paliativního oddělení může mít negativní dopad na jiná oddělení. MUDr. 
Marsová odpověděla, že jde o záležitost personálu obecně, jeho kvality a ochoty. Je 
potřeba působit už na studentky na zdravotních školách. Dnes dochází ke snižování 
úrovně studentek, snižování počtu absolventů, absolventi neodcházejí do praxe, ale 
na další studium. Není mnoho těch, kteří jsou ochotni dělat tuto práci. 

Paní Pagáčová zmínila konkrétní záležitost organizace práce na některých lůžkových 
odděleních, kde ve 14:00 odchází pomocný personál a sestry jsou nuceny vykonávat 
i jeho práce. MUDr. Marsová  sdělila, že bude prosazovat, aby byli zejména na 
interním oddělení ošetřovatelé přítomni 24 hodin. 

MUDr. Fischer poznamenal, že je obecný problém generační obměny pracovníků ve 
zdravotnictví, nastupující generace má celkově jiné představy o své práci. MUDr. 
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Fischer poděkoval MUDr. Marsové za výklad i debatujícím za diskusi.       

Po diskusi přijal zdravotní výbor usnesení, kterým vzal na vědomí informace o SMN. 

 

5. Různé 

MUDr. Fischer poděkoval členům výboru za účast. 

Po diskusi se členové zdravotního výboru dohodli na termínu příštího zasedání 
výboru 25. 9. 2019 ve 14:30.  

V Olomouci dne 5. 6. 2019 

………………………………. 
MUDr. Michael Fischer 

předseda výboru 
Přílohy:  Usnesení  

Prezenční listina 


